
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصادی -اواســط سال 
قبل بود که مدیرعامل شــرکت ملی 
نفــت اظهارنظری را در مورد میادین 
مشترک نفتی اعلام کرد و گفت "هم 
اکنــون میدان نفتی مشــترک تعیین 
تکلیف نشده ای بین ایران و عربستان 
وجود ندارد، از سوی دیگر با توجه به 
احیای روابط بین دو کشــور کارهای 
مقدماتی برای انجام همکاری دوجانبه 
آغاز شده اســت. آمادگی کامل برای 
آغاز حفاری در میدان مشــترک نفتی 
آرش وجود دارد و منابع قابل توجهی 
را برای اجرای طرح توسعه این میدان 
در هیئــت مدیره شــرکت ملی نفت 
ایران مصوب کرده ایم و با آماده شدن 
شرایط، حفاری را در میدان آرش آغاز 

می کنیم. "
صحبت هایــی که بــا واکنش 
مقامــات کویتــی همــراه شــد و 
ســعدالبراک، وزیر نفــت کویت در 
ایــن باره گفــت: ما به طــور قاطع 
فعالیت های ایران را در اطراف میدان 
گازی فراساحلی الدوره، رد می کنیم. 
میدان الدوره، ثروت طبیعی کویت و 
عربســتان است و هیچ طرف دیگری 
تا زمان دیگری که ترســیم مرزهای 
دریایی تعیین تکلیف نشــده، در آن 
حقوقی ندارد. کویت و عربستان کاملا 
بر ســر اینکه ایران یک طرف مذاکره 

باشد توافق دارند.
پس از این اظهــارات، وزارت 
خارجــه مجدد واکنش نشــان داد و 

ناصــر کنعانی، ســخنگوی وزارت 
امور خارجه گفــت: »در چارچوب 
گفت وگوهای دوجانبــه با مقامات 
دولــت کویت در حــال پیگیری این 
موضوع هستیم. این موضوع به همراه 
تحدید حدود دریایی، از موضوعات 

مورد مذاکره ایران و کویت بوده است. 
موضوعات مربوط به حدود دریایی 
و بهره بــرداری از منابع هیدروکربنی 
مشــترک، با مدنظر قــرار دادن منافع 
مشــترک و اصل حســن همجواری 
با همه همســایگان از جمله کویت، 

همواره مورد توجه جمهوری اسلامی 
ایران بوده است.«

در آذرماه ســال قبل کشورهای 
عضو شورای همکاری خلیج فارس 
در پایان چهل و چهارمین نشســت 
خــود در دوحه قطــر ادعاهای خود 

درخصوص پرونده میدان گازی آرش 
را تکرار کردند. شــرکت کنندگان در 
پایان این نشســت در بیانیه ای مدعی 
شدند که مالکیت میدان گازی مشترک 
آرش )الدوره( متعلق به عربســتان و 
کویت است و تنها این دو کشور حق 

بهره برداری از منابع آن را دارند.
همچنیــن در بهمن ماه کویت و 
عربستان سعودی در پایان سفر شیخ 
مشــعل الاحمد الجابر الصباح، امیر 
کویت به ریاض بیانیه  مشترکی منتشر 
کردند که در بخشــی از آن، دو کشور 
بــا تاکید بر توافق مجدد در خصوص 
محتوای بیانیه پیشــین دو کشور، بار 
دیگــر بر حق انحصاری دو کشــور 
برای بهره  برداری از میدان نفت و گاز 

دُره )آرش( پافشاری کردند.
دلیل اهمیت توسعه میدان آرش 
برای عربســتان، کویــت و ایران نیاز 
فزاینده به گاز و بحران های انرژی پی 
در پی اســت. البته توسعه این میدان 
گازی بیش از آنکه به بازار جهانی گاز 
طبیعی مایع مرتبط باشــد، بر روابط 
منطقه ای تأثیرگذار است؛ یعنی تأثیر 
آن بر بازار جهانی گاز و LNG  ناچیز 
خواهد بود و همه تولید آن در بخش 
بــرق و انرژی داخلی هر یک از ســه 

کشور جذب می شود.
طبق برآوردها، منابع این میدان 
از ۶۰ تریلیون فوت مکعب تا ۱۳-۱۰ 
تریلیــون فوت مکعب و ۳۰۰ میلیون 
بشــکه نفت متغیر است. برآوردهای 
تولیــد نیز متفاوت اســت و از ۸۰۰ 
میلیون تــا ۱ میلیارد فوت مکعب در 

روز و ۸۴ هزار بشکه در روز تخمین 
زده می شود.

هر سه کشور از کمبود گاز رنج 
می برند، هرچند مشکل برای کویت 
حادتر اســت. به همیــن دلیل، اوایل 
دهه ۲۰۰۰ بــا افزایش تقاضا به گاز، 
مذاکرات میان عربســتان و کویت در 
زمینه توســعه مشــترک میدان آرش 
ازســر گرفته شد. در آن زمان به دلیل 
افزایش شدید تقاضا، ارزش گاز برای 
هر دو کشور مســجل شد و به دنبال 

افزایــش تولید گاز بــرای برآوردن 
نیازهــای رو به رشــد داخلی خود 
بودند، زیرا کویت فاقد گاز اســت و 
به همین دلیل پایانه ای برای واردات 
و خرید LNG از بازار جهانی ایجاد 
کرد و حتی برای واردات گاز از ایران 
وارد مذاکــره شــد که بــه دلیل قطع 
روابط ایران و عربستان، این مذاکرات 
نیز متوقف شد. به تازگی هم خجسته 
مهر - مدیرعامل شــرکت ملی نفت 
ایران درباره میدان آرش توضیح داده 
و گفته است هر میدان نفتی و گازی که 
در مرزهای ایران باشد، از سوی ایران 

نیز توسعه می یابد.
علی رغم وعده معاون وزیر نفت، 
میــدان گازی آرش یکــی از میادین 

توسعه نیافته اســتراتژیک کشورمان 
است که مشــترک با ناحیه بی طرف 
بین کویت و عربســتان است. امتداد 
ســاختمان میــدان آرش در آب های 
ایــران و ناحیه بــی طرف بین کویت 
و عربســتان، به میدان الدوراء کویت 
می رســد که از ســال ۱٩٧۵ در حال 

بهره برداری است.
طبق این مرز حدود چهل درصد 
ساختمان نفتی و گازی موجود میدان 
آرش، در آب هــای ایــران قرار دارد. 

سال ها پیش شرکت ملی نفت ایران به 
منظور تعیین میزان ذخائر درجا اقدام 
به حفر یک حلقه چاه اکتشــافی )چاه 
شماره یک آرش( کرد که موقعیت این 
چاه نزدیک به خط مرزی مورد قبول 

کشورمان است.
طی۱۲ ســال گذشــته کشور 
کویت با مستمســک قرار دادن نتایج 
لرزه نگاری انجام شده توسط شرکت 
شل برای این کشور، اقدام به تعریف 
خط مرزی جدید کرده که بر اســاس 
این مرز کل ســاختمان میدان آرش 
در بخــش عربی میدان قرار می گیرد، 
امــا این مرز هیچــگاه مورد پذیرش 

کشورمان قرار نگرفته است.
اخیرا شــورای همکاری خلیج 

فارس دربــاره میــدان گازی آرش 
بیانیــه ای داده و حق ایــران را نادیده 
گرفته است. ناصر کنعانی - سخنگوی 
وزارت خارجه با اشاره به این موضوع 
بیان کرد: در این زمینه مواضع اصولی 
خود را اعلام کرده ایم. تاکنون مرزهای 
دریایی جمهوری اســلامی و کویت 
تحدید حدود دقیق نشــده اســت و 
نمی توان نســبت به سهم کشورها بر 
ســر مالکیت میدان آرش سخنی به 
میان آورد. در این زمینه هر اقدام یک 

جانبه ای بدون در نظر داشــتن منافع 
ما در ارتبــاط با میدان گازی آرش از 
نظر تهران غیرقابل قبول اســت و ما از 
کشور دوست، کویت دعوت می کنیم 
به جای صدور بیانیه های غیر سازنده، 
برای دســتیابی به توافقــی پایدار که 
متضمن منافع دو کشــور باشد به پای 

میز مذاکره بیاید.
جدال بر سر میدان آرش درحالی 
ادامه دارد که شرکت ملی نفت مدعی 
تعیین تکلیف در این بخش اســت، 
انتظــار می رود با توجه به اهمیت این 
میدان اقدامات جدی تری از ســوی 
شرکت ملی نفت برای ایجاد تکلیف 
در این میدان انجام شــوذ تا حق ایران 

پایمال نشود.

وعده تو خالی معاون
 وزیر نفت!

علی رغم اینکه مدیرعامل شرکت ملی نفت در تیر ماه سال گذشته اعلام کرد که تمام میادین مشترک نفتی 
تعیین تکلیف شده اند اما میادین مشترکی وجود دارند که در دایره وعده آقای معاون وزیر نگنجیده است.

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت:

روندهای ارزیابی مانعی برای توسعه شرکت ها است
گروه اقتصادی -دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، گفت: بعد از سه دهه فعالیت متوجه 
شــدیم با ســرعت ارزیابی موجود، اختلالاتی در کار برخی از شرکت ها ایجاد 
می شــود. دکتر مصطفی قانعی در کرســی آزاداندیشی حوزه سلامت با موضوع 
»ارزیابی بالینی تجهیزات پزشــکی؛ روش هــا، نوآوری ها و جایگاه آن در ایران« 
که در حاشیه نمایشگاه ایران هلث برگزار شد، افزود: ۴ دهه است که در سازمان 
غذا و دارو در زمینه ارزیابی تجهیزات پزشــکی فعالیت می شود، ولی بعد از سه 
دهه فعالیت متوجه شدیم با سرعت ارزیابی موجود، اختلالاتی در کار برخی از 
شرکت ها ایجاد می شود. وی گفت: باید همیشه این سؤال برای ما باشد که به عنوان 
تنظیم گر، چگونه کار کنیم و چه مشوق هایی برای تولیدکنندگان در نظر بگیریم که 
تولیدکنندگان به تولید داخل رغبت پیدا کنند. قانعی با اشاره به فعالیت های فناوران 
در زمان شــیوع کرونا، اظهار کرد: در آن زمان واکســن آسترازینکا عرضه شد و 
تولیدکنندگان نیز  بر حسب نیاز و با دستور مسؤول فنی وزارت بهداشت کشور، 
اقدام به واردات آن کردند و به دنبال تایید ارزیابی نبودند، بنابراین ما نیز می توانیم 

یکسری تجهیزات را با تایید معاون فنی وزارت بهداشت، وارد بازار کنیم. این امر 
زمینه ورود شــرکت ها به تحقیق و توسعه را فراهم می کند. در برخی از کشورها 
برای ارزیابی دستگاه ها و تجهیزات خوداظهاری ارائه می شود و نیاز به طی کردن 
مراحل و پروسه های طولانی ارزیابی ندارد و ما نیز می توانیم این امر را در دستور کار 
خود قرار دهیم. در این نشست همچنین دکتر میرعلیرضا تکیار، پزشک پژوهشگر 
متخصص بیماری های داخلی دکترای پژوهشی بیولوژی سلولی مولکولی  با بیان 
اینکه الزامات علمی ارزیابی بالینی نیاز به نوآوری دارد، گفت: در ارزیابی توسط 
کمیته ها، هماهنگی بین بخشی، بسیار مؤثر است. وی افزود: مسؤولان باید پاسخ 
مناســبی به این پرســش که چگونه در زمان تحریم و تغییر مداوم نرخ ارز و فرار 
نیروی انسانی، تولیدکنندگان رغبت به تولید و سودآوری داشته باشند. تکیار تاکید 
کرد: بررســی وضعیت کشورهای پیشرفته نشان می دهد که نیاز از سمت تقاضا 
است و این امر موجب شده کشور به سوی فناوری پیش برود.  ما در کشور بخش 
رگولاتوری تجهیزات پزشــکی را داریم، در کنار آن در حوزه فناوری هم سمت 
تقاضا باید رشد کند و هم رگولاتوری؛ الان فقط در زمینه رگولاتوری فعال هستیم .

نقد شدن چک الکترونیکی یک بانک در سایر بانک ها چه اهمیتی دارد؟

راه حل ناترازی بنزین نه تخصیص به کد ملی است و نه سه نرخی شدن!

گروه اقتصادی - به گفته رئیس 
اتاق بازرگانی ایران، بانک مرکزی در 
هفته جاری دستورالعملی برای تامین 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
به بانک های کشور اعلام خواهد کرد.
صمد حســن زاده، رئیس اتاق 
بازرگانی ایران در دوازدهمین نشست 
دهمین دوره هیــات نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به پرسش خبرنگار ایلنا درباره 

پیامدهای توقف اعطای تســهیلات 
بانکی بــه صنایع گفت: در این زمینه 
صحبت هایی با بانک مرکزی داشتیم و 
این بانک به دنبال تدبیری برای تامین 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 

است.  
وی افــزود: فکر می کنم در هفته 
جاری بانک مرکزی دستورالعملی به 
بانک های کل کشــور اعلام خواهد 

کرد.

رئیــس اتاق ایــران اضافه کرد: 
بانــک مرکزی بــه دنبــال کمک به 
واحدهــای تولیدی اســت و حتما 
برنامه ریزی خوبی در این زمینه دارد.

حســن زاده در واکنش به ایراد 
وارد بر تعطیل شــدن شنبه ها و امکان 
ایجاد ارتباطات اینترنتی برای جبران 
ناهماهنگی های زمانی با جهان گفت: 
اتاق براســاس مطالعاتــی که انجام 
داده به این نتیجه رســیده که تعطیلی 

روزهای شــنبه می تواند بــر ارتباط 
بیشــتر فعالان اقتصادی کشور با دنیا 
تاثیر مثبت داشــته باشد و اگر قرار بر 
ارتباطات اینترنتی باشد پس می توان 
تمام هفته را تعطیل کرد و کل امور را 

با ارتباطات اینترنتی پیش برد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

دستورالعمل بانک مرکزی برای تامین مالی 
صنایع بزودی اعلام می شود

گروه اقتصادی  -  بانک مرکزی  
تاکیــد دارد، تخصیص و تامین ارز بر 
اســاس ثبت سفارش های انجام شده 
توســط وزارتخانــه متولی صورت 
پذیرفته و این بانک دخل و تصرفی در 
انتخاب نوع کالا، مقدار کالا و شخص 

واردکننده کالا و خدمات ندارد.  
بانک مرکزی جزئیات کالا های 
وارداتی در سال ۱۴۰۲ را منتشر کرد؛ 
کالا هایی که تامین آن ها در سه بخش 
ارز ترجیحــی، نیمایی و اشــخاص 
بوده اســت، به گونه ای که بیش از ۶٩ 
میلیارد و ۴۰٧ میلیــون دلار ارز برای 
واردات کالا های کشاروزی، صنعتی، 
دارو و تجهیزات پزشکی و تامین نیاز 

خدمات اختصاص یافته است.
در این میان، سهم ارزی وزارت 

صمت از دیگر وزارتخانه ها بیشــتر 
اســت، به گونه ای که بنا بر اطلاعات 
منتشره توسط بانک مرکزی، در سال 
گذشــته وزارت صمت ۴۴ میلیارد و 
۶۴۳ میلیــون دلار ارز برای واردات 
دریافت کرده اســت که از این میزان، 
٩۲۱ میلیــون دلار به نرخ ترجیحی، 
۲٩ میلیارد و ٧۰۱ میلیون دلار به نرخ 
نیما و ۱۴ میلیــارد و ۲۱ میلیون دلار 
با ارز اشــخاص تامین شده است. به 
بیان دیگر؛ ۶٧ درصد از این میزان ارز 
تامین شده با نرخ نیمایی و ۳۱ درصد 

از محل ارز اشخاص تامین ارز گشته 
است.  معادل دو درصد از کل ارز تامین 
شــده برای بخش صنعت از محل ارز 

ترجیحی تامین شد.
ردپــای دلار جهانگیــری در 
محاسبات بانک مرکزی/ بیش از یک 
میلیــارد دلار ۴۲۰۰ تومانــی به کدام 

کالای وارداتی رسید؟
همچنیــن تامیــن ارز مرتبط با 
وزارت جهاد کشــاورزی به نحوی 
بوده که در ســال گذشته ۱۳ میلیارد و 
٩۳۴ میلیــون دلار ارز ترجیحی، یک 

میلیــارد و ۸۸۶ میلیــون دلار نیمایی 
و ٧۴۳ میلیــون دلار ارز اشــخاص 
بــرای واردات کالا در وزارت جهاد 
کشاورزی تخصیص و تامین شده که 
در مجمــوع ۱۶ میلیارد و ۵۶۳ میلیون 
دلار تامین ارز بــرای این وزارتخانه 
بوده اســت. به بیان دیگر، حدوداً ۸۴ 
درصــد از این ارز با نرخ ارز ترجیحی 
تامین ارز گردیده، ســهم ارز نیمایی و 
ارز اشــخاص در ارز تامین شده برای 
کالا هــای حوزه کشــاروزی حدوداً 
به ترتیب ۱۱ و ۵ درصد بوده اســت.  

ردپای دلار جهانگیری در محاسبات 
بانک مرکزی/ بیش از یک میلیارد دلار 
۴۲۰۰ تومانی به کدام کالای وارداتی 

رسید؟
اما ســومین وزارتخانه مشمول 
دریافت ارز بــرای واردات، وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
اســت؛ وزارتخانــه ای که در ســال 
گذشــته ۳ میلیارد و ٧۵۱ میلیون دلار 
ارز ترجیحــی و ۶۲۳ میلیون دلار ارز 
نیمایی و ۲۲ میلیون دلار ارز اشخاص 
برای واردات کالا به کشــور دریافت 

کرده اســت، به گونه ای که بر اساس 
اعلام بانک مرکزی، ســال گذشته، ۴ 
میلیارد و ۳٩۶ میلیــون دلار ارز برای 
واردات دارو، تجهیــزات پزشــکی، 
شیرخشک، ماده اولیه دارو و ملزومات 
دارویی تامین شــد کــه از این میزان، 
۳ میلیــارد و ٧۵۱ میلیون دلار با نرخ 
ترجیحی تامین شــد کــه مبلغ یک 
میلیارد و ۲۱۰ میلیون دلار از این مبلغ 
با نرخ یارانه ای ۴۲۰۰ تومان پرداخت 
شــده است و نشان می دهد، همچنان 
شــاهد تخصیص ارز ۴۲۰۰ یا همان 

دلار جهانگیری برای واردات هستیم؛ 
رویکردی که با توجه به اهمیت کنترل 
قیمــت دارو و ملزومات دارویی بوده 
است؛ هرچند نیازمند بررسی از سوی 
نهاد های نظارتی اســت تا مشخص 
شــود، تخصیص ارز با نرخ ۴۲۰۰ تا 
چه میزان در ثبــات قیمتی دارو های 

مشمول این ارز، موثر بوده است.
در مجموع بر اساس اعلام بانک 
مرکزی، ســال گذشــته در مجموع 
۱۸ میلیــارد و ۶۰۶ میلیــون دلار ارز 
ترجیحــی، ۳۲ میلیارد و ۲۱۰ میلیون 

دلار ارز با نــرخ نیمایی و ۱۴ میلیارد 
و ٧۸۵ میلیــون دلار ارز از محــل ارز 
اشــخاص بــرای وادات کالا تامین 
شــده و ۳ میلیارد و ۸۰۶ میلیون دلار 
نیز بابت اقساط بدهی تسهیلات ارزی 
و خدمــات با نرخ تالار دوم تامین ارز 
شده است؛ بنابراین در مجموع بابت 
کالا و خدمات، طی سال گذشته سهم 
ارز ترجیحی ۲۶.۸ درصد، ســهم ارز 
نیمایی و اشــخاص بــه ترتیب ۵۰.۴ 
درصد و ۲۲.۸ درصد بوده است. بانک 
مرکزی تاکید دارد: تخصیص و تامین 
ارز بر اساس ثبت سفارش های انجام 
شده توسط وزارتخانه متولی صورت 
پذیرفته و این بانک دخل و تصرفی در 
انتخاب نوع کالا، مقدار کالا و شخص 

واردکننده کالا و خدمات ندارد.  

گروه اقتصــادی  - بــه گفته 
مسئولان، بانک کشــاورزی به عنوان 
نخستین بانک، چک الکترونیک دیگر 
بانک ها را بــا ابزار های بانکی خود به 
صــورت غیرحضوری و الکترونیکی 

نقد می کند.
۱۱ آبــان ۱۴۰۱ بــود که از چک 
الکترونیکی رونمایی شــد؛ ابزاری که 
یکی دیگــر از گام های بانک مرکزی 
و شــبکه بانکی کشور در راستای ارائه 

خدمات غیرحضوری است.
چــک الکترونیکــی کــه آمنه 
نادعلــی زاده، مدیــر اداره توســعه و 
تدوین مقــررات نظام های پرداخت 
بانــک مرکزی در رابطه با آن گفت: در 
حال حاضــر ۱۲ بانک از جمله بانک 
صــادرات، تجارت، پارســیان، رفاه، 
کشاورزی، پاسارگاد، رسالت، ملت، 
گردشگری، توسعه صادرات، توسعه 
تعاون و ملی خدمت چک الکترونیکی 

را ارائه می دهند.
او همچنین افزود: ۳ بانک آینده، 
مسکن و سپه در صف تست و آزمون 
و انجام اقدامات فنی هستند در صورتی 

کــه آزمون ها موفق باشــد می توانند 
ســرویس ها را دریافــت و خدمت را 

ارائه دهند.
کاهــش مراجعه حضوری 
مشتریان به شعب بانکی با چک 

الکترونیکی
چک الکترونیکی که بنا بود حضور 
مشتریان در شعب بانکی را کاهش دهد 
و در همین راســتا فرزانی کارشناس 
اقتصادی با اشــاره به آن بیان کرد: این 
نوع چک جذابیت های خودش را دارد. 
تسریع در صدور چک، حذف دخل، 
تصرف و جعل توســط دارنده چک و 
کاهش مراجعه حضوری از مزیت های 

آن محسوب می شود. اقدام به صدور 
چک های الکترونیکی و اســتفاده از 
فناوری اطلاعات در مبادلات ســبب 
کاهش هزینه های مبادلاتی می شــود. 
همچنین تسریع و شفافیت در معاملات 
را می تواند به همراه داشته باشد که این 
مورد می تواند به اقتصاد کشور کمک 

کنند.
یک بانک چــک الکترونیک 

سایر بانک ها را نقد می کند 
اما نقد شدن این نوع چک ها حالا 
با چالش هایی مواجه است و با یک سر 
زدن به شــعب بانک ها می توان به این 
موضوع حائز اهمیت پی برد. در همین 

راســتا هم معــاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی در گفت وگو با رســانه 
ملی می گوید: همه بانک هایی که چک 
الکترونیک صادر می کنند، به صورت 
درون بانکی این چک را برای مشتریان 
خود هم نقد می کنند. بانک کشاورزی 
به عنوان اولین بانک، چک الکترونیک 
ســایر بانک ها را از طریــق ابزار های 
بانکــی خود به صورت غیر حضوری 
و الکترونیکی نقد می کند. در ادامه این 
مقام مسئول اظهار کرد: بانک تجارت 
هم به عنوان دومین بانک در حال طی 
کردن مراحل آزمون برای نقد کردن غیر 
حضوری چک دیجیتال سایر بانک ها 

است. وقتی اولین بانک این خدمت را 
ارائه می دهد، سایر بانک ها هم برای نقد 
کردن غیر حضوری چک الکترونیکی 
اقدام می کنند و نقد شدن غیر حضوری 
چک الکترونیــک در جهت مراجعه 
نکردن مشــتریان به بانک هــا انجام 
می شود. بانک مرکزی اعلام کرد: زیر 
ساخت های فنی تمام خدمات مربوط 

به چک الکترونیکی آماده است.
در ادامه هم ســیاوش غیبی پور 
کارشــناس اقتصادی گفت: اهمیت 
نقد شــدن چک های الکترونیکی در 
بانک های مختلف بســیار زیاد است 
چرا که این امکان می تواند به توســعه 

این ابزار پرداختی بســیار کمک کند و 
از ســوی دیگر هم می تواند محرکی 
برای فراگیری استفاده از این ابزار باشد 
بنابر این باتوجه به اهمیت آن می طلبد 
که بانک های مختلــف در این حوزه 
ســرعت بیشتری به خرج دهند تا این 
مهم عملیاتی شــود. ۱۳ اردیبهشــت 
امســال بود که از سوی مسئولان بانک 
مرکزی اعلام شــد از ابتدای رونمایی 
چک الکترونیکی یعنی آبان سال ۱۴۰۱ 
تاکنون)۱۳ اردیبهشــت( حدود ۲۵۰ 
هزار فقره چک دیجیتال صادر شده و 
حدود ۲۰۰ هزار فقره از این چک ها هم 

نقد شده است.

گروه اقتصــادی  - مدیر عامل 
پیشین شــرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی بــا بیان اینکه طرح 
نهایی و راهکار این اســت که دولت از 
تجارت انرژی خارج شود، گفت: اکنون 
دولت هم تولیدکننده، هم فروشنده و 
هم قیمت گذار اســت، تغییر نرخ کلا 
تورم را اضافه می کند و روی بهره وری 

مصرف اتفاق خاصی نمی افتد.
عباس کاظمی درباره در ارزیابی 
تخصیص بنزین به کــد ملی به جای 
خودرو اظهار داشت: واقعیت این است 
که اگر هدف این برنامه این باشــد که 
بنزیــن در اختیار همه افراد جامعه قرار 

گیــرد، اکنون بنزین به همه تخصیص 
داده می شود، در حال حاضر ۲۶ میلیون 
خودرو و ۱۴ میلیون موتورســیکلت 
که ســرجمع ۴۰ میلیون وسیله نقلیه 
را شــامل می شــود؛ در جاده ها تردد 
می کنند و این بدان معناست که اکثریت 
مردم از وســیله نقلیه و یارانه سوخت 
برخوردار می شوند. بنابراین تغییر شیوه 
سهمیه بندی و تخصیص بنزین به کد 
ملی به جای خودرو بهم ریختگی را در 

جریان توزیع سوخت منجر می شود.
وی تاکید کــرد: اکنون تقریبا هر 
خانــواده ایرانی از ســوخت یارانه ای 
اســتفاده می کند و مشــکلی نیست، 

درواقــع این نوع ســهمیه بندی یعنی 
اختصاص بنزین به کد ملی کارشناسی 
شــده نیســت و هیچ راهکاری برای 
عادلانه شــدن روند توزیع ســوخت 
نیســت و نتیجه مثبتی را پی نخواهد 

داشت.
مدیر عامل پیشــین شرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
گفــت: اگر موضوع این اســت که به 
کســی که چند خــودرو دارد بنزین 
بیشتری تخصیص داده نشود؛ می توان 
موضوع را با تخصیص تنها یک کارت 
به این اشخاص حل کرد نیازی نیست 
که نظام توزیع سوخت را تغییر دهیم با 

این اقدام مشکلی حل نمی شود. در حال 
حاضــر، هر خانوار ایرانی حداقل یک 
وسیله نقلیه بنزین سوز در اختیار دارد و 
این در حالی است که موتورسیکلت ها 
حتی بیشتر از خودرو سوخت مصرف 

می کنند و آلایندگی دارند.
وی خاطرنشان کرد: راه حل این 
است که باید سرمایه گذاری ها به جای 
پالایشــگاه و نیروگاه به سمت حمل و 
نقل و ریل برقی ســوق داده شود یعنی 
تا جایی که امکان دارد روی گســترش 
مترو تمرکز کنیم، مترو در تهران روزانه 
۵ میلیون مســافر جابجا می کند و این 
خود به معنای کارکرد مثبت این وسیله 

نقلیه در کاهش مصرف سوخت است 
و یا اینکه مثلا اگر کسی با قطار به مشهد 
سفر کند ۱۰۰ کیلووات ساعت انرژی 
مصرف می کند و این میزان مصرف با 
خودروی سواری به ٩ هزار کیلووات 
ساعت می رســد. بنابراین مسئله این 
است که ریل باید به شکلی تقویت شود 
که مردم به این سمت ترغیب شوند که 
هم ایمن تــر بوده و هم مصرف انرژی 

کمتری دارد.
کاظمی بیان داشت: اگر حاکمیت 
به سمت توســعه ریل درون شهری و 
برون شــهری نرود مشــکلات اضافه 
خواهد شــد و سالی ۲ میلیون خودرو 

بــه خیابان ها اضافه می شــود که این 
میزان خودرو با تغییر سهمیه بندی حل 
نمی شود بنابراین فقط باید حمل و نقل 
ریلی و برقی شــود که مصرف کنترل 

شود.
بــه گفته وی؛ اگر هم بنا داریم که 
خودروهای برقــی را وارد مدار کنیم 
مشــکل به شکل دیگری بروز می کند 
زیــرا اگر ۲۰ درصــد خودروها برقی 
شــوند ۸۰ هزار مگاوات نیروگاه نیاز 
داریم که این امکان در کشــور وجود 
نــدارد و حداقل ۱۰ تا ۲۰ ســال آینده 
شدنی نیست بنابراین تنها راه حل توسعه 
ریل برقی درون شهری و برون شهری 

است تا این میزان مصرف در همین حد 
حفظ شده و رشد پیدا نکند. ضمن اینکه 
طرح تخصیص بنزین به اشخاص در 

کیش اجرا شد و به جایی نرسید.
مدیر عامل پیشــین شرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
درباره موضوع تغییر نرخ و یا سه نرخی 
شــدن بنزین نیز توضیح داد: مهمترین 
پیامد سه نرخی شدن بنزین اینکه هزینه 
حمل و نقل زیاد می شود، نرخ سوم را 
عمدتا کســانی که خودروی عمومی 
یعنی تاکســی، وانت بار و یا خودروی 
اینترنتی دارند؛ اســتفاده می کنند و این 
باعث می شــود کرایه حمــل و نقل 

عمومی افزایش یابد و ممکن است به 
افزایش درآمد دولت هم کمک کند. اما 
تورم هم افزایش خواهد یافت، بنابراین 
به هیچ وجه در این شــرایط این اتفاق 

نباید بیفتد چون تورم را بالا می برد.
وی تاکید کرد: طرح نهایی و راهکار 
این اســت که دولت از تجارت انرژی 
خارج شود اکنون دولت هم تولیدکننده، 
هم فروشنده و هم قیمت گذار است به 
طوری که ما در سایر حامل های انرژی 
مثل حوزه برق و گاز هم همین مشکل 
را داریم که تغییر نرخ کلا تورم را اضافه 
می کند و روی بهره وری مصرف اتفاق 

خاصی نمی افتد.

کالا هایی که در سال گذشته با ارز ترجیحی، نیمایی و اشخاص وارد کشور شد؛

بیش از یک میلیارد دلار ۴۲۰۰ تومانی به کدام کالای وارداتی رسید؟

جدال بر سر میدان آرش درحالی ادامه دارد که شرکت ملی نفت مدعی تعیین تکلیف در 
این بخش است، انتظار می رود با توجه به اهمیت این میدان اقدامات جدی تری از سوی 
شرکت ملی نفت برای ایجاد تکلیف در این میدان انجام شوذ تا حق ایران پایمال نشود.

سه شنبه 1 خرداد 1403، 12 ذی القعده 1445 ،21 می 2024، شماره 4469


